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درپي اظهارات رئيس ديوان محاسبات اعلام شدمحمد  شهاب
 حتي يك سنت از درآمدهاي نفتي 

خارج از چرخه قانوني جابه جا نمي شود 
در پ�ي اظه�ارات ع�ادل آذر، رئيس دي�وان محاس�بات مبني بر 
واري�ز نش�دن درآم�د ش�ركت هاي زي�ر مجموع�ه وزارت 
نفت ب�ه خزان�ه، مدي�ر ام�ور مال�ي ش�ركت مل�ي نف�ت ايران 
توضيحات�ي را جه�ت تنوي�ر اف�كار عموم�ي ارائ�ه ك�رد. 
به گزارش »جوان« به نق��ل از پايگاه اطلاع رس��اني دولت، محمود 
بيلكار در ابتدا تأكيد كرد كه تمامي وجوه دريافتي حاصل از صادرات 
نفت خ��ام و ميعانات گازي بلافاصله به حس��اب هاي معرفي ش��ده 
توسط بانك مركزي واريز مي ش��ود و حتي يك سنت از آن خارج از 
چرخه قانوني ابلاغ شده به وزارت نفت جابه جا نمي شود، لذا ادعاي 
مطرح شده توسط رئيس محترم ديوان محاس��بات به نظر ناشي از 
عدم اطلاعات كافي در اين زمينه اس��ت و عدم واريز وجوه حاصل از 
صادرات نفت خام و ميعانات گازي به حس��اب هاي بانك مركزي به 

كلي تكذيب مي شود. 
وي تصري��ح ك��رد: از آنج��ا ك��ه ش��ركت ها مي توانند نس��بت به 
تسويه حساب خود در سال بعد اقدام نمايند، شركت ملي نفت ايران 
اواخر سال ۱۳۹۵ و در سال ۱۳۹۶ شروع به پرداخت بدهي هاي خود 
به صندوق توسعه ملي بابت صادرات فرآورده هاي نفتي كرد لكن در 
سال ۱۳۹۶ با توجه به استعلام وزارت نفت از معاونت حقوقي رياست 
محترم جمهوري مبني بر عدم شموليت شركت ملي نفت ايران در 
پرداخت سهم صندوق توس��عه ملي از محل صادرات فرآورده هاي 
نفتي و تأيي��د معاونت حقوق��ي رئيس جمهور، از ادام��ه پرداخت 
خودداري به عمل آمد به همين دليل مبالغ ياد شده به جاي صندوق 
توسعه ملي به حساب خزانه داري كل كشور واريز شده است، لذا به 
نظر مي آيد اين اعلام نظر ديوان محاسبات ناشي از اختلاف برداشت 

و تفسير حقوقي باشد. 
مدير امور مالي ش��ركت ملي نفت افزود: با توجه به عدم بهره برداري 
كامل پالايشگاه س��تاره خليج فارس و نگراني از كمبود بنزين، ستاد 
تدابير ويژه اقتصادي ش��وراي امنيت ملي حس��ب مصوبه خود براي 
س��ال ۱۳۹۵ به وزارت نفت اجازه داد از خارج بنزين وارد و بهاي آن 
را با خوراك ميعانات گازي تحويلي به پتروش��يمي هاي داخلي تهاتر 
نمايد، لذا شركت ملي نفت ايران اقدام به واردات بنزين از خارج كشور 
و تهاتر آن با بهاي خوراك ميعانات گازي تحويلي به پتروشيمي هاي 
داخلي كرده و گزارش عملكرد را هم هر سه ماه يك بار توسط وزارت 
نفت به دبيرخانه س��تاد تدابير ويژه اقتصادي ارسال نموده است. اين 
نكته روش��ن مي كند كه عدم واريز وجه موردنظر ديوان به خزانه كل 
كشور به علت تهاتر بنزين وارداتي و براساس مجوز اخذ شده صورت 

گرفته است. 
وي در پايان خاطر نشان كرد كه وزارت نفت در روزهاي آينده اطلاعات 
بيشتري مرتبط با اين موضوع را به اطلاع افكار عمومي خواهد رساند. 
..............................................................................................................................

 رمزنگاري تراكنش هاي مالي 
از نيمه بهمن

بانك مركزي انجام تمام تراكنش هاي مالي به جز پرداخت قبوض 
عمومي در تمام مسيرهايي را كه به جاي فيزيك كارت از اطلاعات 
آن استفاده مي شود منوط به رمزنگاري مبدأ تا مقصد تراكنش كرد. 
به گزارش »جوان« به نقل از بانك مركزي، به منظور ارتقاي سطح 
امنيت مبادلات كارتي مردم و پيشگيري از سوءاستفاده احتمالي 
از اطلاعات حس��اس كارت در مب��ادلات الكترونيكي بدون حضور 
كارت، بانك مركزي جمهوري اس��لامي ايران، طي بخش��نامه اي 
از نيمه بهمن س��ال جاري، انجام تمام تراكنش هاي مالي را به جز 
پرداخت قبوض عمومي، در تمام مس��يرهايي كه به جاي فيزيك 
كارت از اطلاعات آن استفاده مي ش��ود منوط به رمزنگاري مبدأ تا 

مقصد تراكنش كرد. 
مطابق اين بخشنامه، اطلاعات حساس كارت مردم، نظير رمز دوم آنها، 
نبايد از مسيرهايي كه فاقد رمزنگاري مناسب بوده و امكان ذخيره سازي 
يا مشاهده آن توسط عواملي غير از بانك يا ارائه دهنده خدمات پرداخت 
وجود دارد، مبادله شوند. همچنين طي بخشنامه ياد شده و به منظور 
ارتقاي س��طح خدمات برنامه هاي كاربردي پرداخ��ت همراه، امكان 
استعلام مانده حساب متصل به كارت براي تمام كارت هاي بانك ها در 

مركز شتاب فراهم مي شود.
..............................................................................................................................

 نوسازي بافت هاي فرسوده
 كلنگ در بهمن، اجرا در شهريورماه! 

بهس�ازي  و  نظ�ر سرپرس�ت ش�ركت عم�ران  اظه�ار  ب�ا 
بافت ه�اي  نوس�ازي  كلن�گ  مي رس�د  نظ�ر  ب�ه  ش�هري 
فرس�وده در بهم�ن م�اه امس�ال ب�ه زمي�ن زده ش�ود ام�ا اجرا 
در ش�هريورماه س�ال آين�ده در دس�تور كار ق�رار گي�رد! 
سرپرست شركت عمران و بهسازي شهري گفت: در دهه فجر دو طرح 
را در شهرهاي يزد و بوشهر بر اساس مدل محله سيروس تهران كلنگ 
مي زنيم و پيش بيني مي كني��م با تصويب طرح م��ا در لايحه بودجه 
پيشنهادي ۱۳۹۷ از شهريورماه شاهد آغاز برنامه ملي بازآفريني تحت 

عنوان »طرح پيشگام« باشيم. 
به گزارش ايسنا، هوشنگ عشايري در نشس��تي اظهار كرد: تك تك 
محلاتي كه قرار است در بافت هاي ناكارآمد بازسازي شوند مشخص 
ش��ده، ابزارها و منابع مورد ني��از هم در لايحه قان��ون بودجه ۱۳۹۷ 
پيش بيني و تقديم مجلس ش��ده اس��ت و منتظر تصويب هس��تيم. 
پيش بيني ما اين است كه شهريورماه اين طرح شروع شود، بنابراين 
از الان تا ش��هريور مدلي در نظر گرفته ايم كه به عنوان پشتوانه طرح 
پيشگام اس��ت. بدين صورت كه اراضي دولتي در اختيار خود را كه از 
قبل خريداري كرده ايم در اختيار توسعه گران قرار دهيم و آنها شروع 

به ساخت و ساز مي كنند. 
عشايري در پاس��خ به س��ؤال ايس��نا كه چه نوع مدل اقتصادي براي 
توسعه گران در نظر گرفته ايد، گفت: مدل اقتصادي اين است كه براي 
زمين هيچ گونه ارزش گذاري اوليه تعيين نمي كنيم و زمين را در يك 
فضاي رقابتي در اختيار توس��عه گران قرار مي دهيم. آنها در اين فضا 
قيمت پيشنهادي ساخت را به ما مي دهند. كسي كه كمترين قيمت 

پيشنهادي را بدهد برنده فعاليت در آن محله خواهد شد.
 پس از اينكه پروژه به اتمام رس��يد مطالبه توس��عه گ��ر از ما، ميزان 
هزينه اي كه بر اساس قيمت ها داده به اضافه ۱۸درصد سود خواهد بود. 
قيمت كارشناسي خانه اي كه ساخته شده را تعيين مي كنيم و بر اساس 
هزينه اي كه كرده به اضافه ۱۸درصد به او پرداخت مي كنيم، مابقي اگر 
چيزي باقي ماند براي دولت است اگر هم چيزي نماند ما به هدف خود 
كه ارتقاي كيفيت محله است رسيده ايم. اگر هم توسعه گران اضافه بر 
ارزش ريالي پروژه هزينه كرده باش��ند ما به صورت نقد يا غيرنقدي از 

اراضي ديگر خود به آنها پرداخت خواهيم كرد. 
وي تأكيد كرد: با اين روش، ما عملًا به توس��عه گران تضمين س��ود 
مي دهي��م، يعني به جز س��ود پيمانكاري اش، ۱۸درص��د را تضمين 
مي كنيم. هيچ گونه ريسك سرمايه گذاري به آنها تحميل نمي شود و 

فقط ريسك فروش باقي مي ماند. 
درصدي كه براي مدل تقاضا پيش بيني  خوشبختانه با تس��هيلات ۸ 
كرده ايم و حدود ۳۰۰هزار نفر كه در صندوق پس انداز مس��كن يكم 
ثبت نام كرده اند نش��ان مي دهد تقاضا وجود دارد و اين ريسك هم به 

نوعي از بين رفته است. 

گفت و  گو با پروفسور اورعي درباره مشكلات توسعه نيروگاه هاي بادي )بخش دوم( 

 وزارت نيرو از تبديل مجوزهای كاغذي 
به نيروگاه های واقعی می ترسد

 پاشنه آشيل سياست اقتصادي 
فراموشي مردم است  

وقتي اصل مردم نباشد اين گونه بيان مي شود كه اگر دولت منابع مادي 
نداشته باشد نمي تواند اشتغال و رشد و... درست كند به بيان ديگر نبود 
منابع بهانه اي مي شود براي چرايي اصل قرار نگرفتن مردم از سوي دولت. 
سؤال اين اس��ت: حد حداكثري دولت از براي خدمت به مردم در قالب 
اشتغال چيست؟ كارگر كردن مردم؟ اين حد نگاه دولت از براي خدمت 
به مردم است، يعني اگر جامعه اين را بپذيرد كه دولت بايد سراغ مصاديق 
اهداف اقتصادي براي كس��ب درآمد پيش رود، حد نهايتي كه دولت از 
براي مردم خواهد ساخت حقوق معيشتي بر آنها خواهد بود و در نتيجه 

استعداد شناسي ها محقق نمي شود و استعداد ها پرورش نمي يابد. 
 ش��ما درآمدهاي اين دولت را چند صد برابر كنيد، آيا به نظر زمان آن 
مي رسد كه دولت را به آن طريق ببينيد كه اشتغال را منطبق بر تعالي 
انسان ها براي رش��د و تكامل فردي تعريف كنيد؟ مسئله چيست؟ در 
برخي كشورهاي اروپايي چه مزيتي وجود دارد كه اگر به آن مزيت مادي 

رسيده شود، اشتغال در آن سطوح قابل تعريف خواهد شد؟ 
يكي از رديف هاي هزينه اي صاحبان سياس��ت هزين��ه براي تحقيق و 
توسعه درون زا از جنس توسعه تجربي در صنعت است، اين هزينه همان 
اقتصاد سازي است كه با محوريت انسان است و اين همان رشد و تعالي 
انسان هاست. بايد بپذيريم كه تأمين مالي بخشي از اقتصاد اروپاست؛ 
بخشي كه توسعه برون زا را ايجاد مي كند اما درايران توسعه برون زا با 
روش كشورهای توس��عه يافته رخ نمي دهد بلكه توسعه برون زا باز هم 

مصداق اهداف اقتصادي صاحبان سياست مي شود!
بايد پذيرف��ت كه ريل گذاري انجام گرفته توس��ط اي��ن دولت از براي 
سياست در ايران اشتباه است. اشتباه است به اين علت كه هدفگذاري 
اشتباه است زيرا در هدفگذاري اصل مردم نيستند بلكه اصل و شالوده 
برنامه هاي طراحي شده، كس��ب درآمد دولت اس��ت و در رهگذر اين 
هدفگذاري قرار است بخش��ي از آن درآمد به مردم برسد. به مردم هم 
كه مي رسد باز از اين جيب به آن جيب مي رود بي آنكه ارتقايي از براي 
انسان ها رقم بخورد. به نظر مي رسد نسخه و درمان در حركت در مسير 
دولت شهيد بهشتي هاست.  دولت شهيد بهشتي ها سراغ مصاديق اهداف 
اقتصادي كه آنها را درست مي دانست مي رفت)كشاورزي(؛ سراغ عزيزان 
كش��اورز كه كش��اورزي خود را رها كرده بودند مي رفت و مي گفت  اي 
عزيزان، دولت از براي شما زمين در اختيار خواهد گذاشت، دولت براي 
شما چاه خواهد زد، آيا شما تمايل به برگشت و كشاورزي در شرايطي كه 
ديگر خود كارفرما بر خود هستيد را خواهيد داشت و برخواهيد گشت؟

 اين دولت كجاست، آن دولتي كه اصل بر مردم بود كجاست. وقتي اصل 
بر مردم نباشد و اصل بر پيوند سياست با اهداف اقتصادي باشد، كمبود 
آب و كمبود منابع جايگزين اصل مردم مي ش��ود و بدبختانه جامعه نيز 
قبول مي كند.  متأسفانه جامعه ايران دولت شهيد بهشتي ها را فراموش 
كرده است. اگر اسمي از شهيد بهشتي برده مي شود در حد اسم است. آن 
مژده هايي را كه شهيد بهشتي از اجرايي كردن اقتصاد تعاون بيان مي كرد 
بيان نمي كنند.  شهيد بهشتي ها سخن از آن نمي كردند كه ببخشيد منابع 
نيس��ت و نمي ش��ود.  اين ريل گذاري چه چيز مي تواند اصلاح شود؟ آيا 
فعاليت هاي اقتصادي اصلاح مي شود، آيا افراد كارفرما مي شوند، آيا حد 
اشتغال از كارمندي و كارگري ارتقا مي يابد ؟  در توسعه تجربي كه رسالت 
آن اقتصادس��ازي از براي مردم است، اين مردم هس��تند كه براي دولت 
تعيين مي كنند چگونه و چقدر در ازاي چه چيز كه عرضه خواهند كرد آنها 

را حمايت كند، مگر دولت و سياست سر از تكنولوژي درمي آورند؟

مهران   ابراهيميان
   گزارش یک    

قوانين تفس�ير بردار 

سيد هاشم  اورعي

رئيس انجمن 
علمي انرژي بادي ايران

 حمايتي باعث ش�ده 
ت���ا از ه���زارو100 
ميلياردتوم�ان اعتبار 
تنها 34ميليارد تومان 
ج�ذب نيروگاه ه�اي 
تجديدپذي�ر ش�ود. 
بخش اول گفت وگوي 
»جوان«، رئيس انجمن 
علمي انرژي بادي ايران 
به موضوعات و موانع فرهنگي و نفوذ جريان شبه 
مافياي نفت اختصاص يافت. در ادامه به موانع 
اقتصادي و قوانين تفس�ير بردار كه مديران به 
سليقه خود آن را تفسير مي كنند پرداخته ايم. 
در بخش دوم دكتر سيد هاشم اورعي بر اين باور 
اس�ت كه توجيه اقتصادي براي سرمايه گذار 
داخلي و خارجي باعث شده 8 تا 9هزارمگاوات 
مجوز احداث مزرعه بادي صادر شود اما به دليل 
ديوان س�الاي يك ب�رگ از آنها هم با ش�رايط 
موج�ود ب�ه ني�روگاه ب�دل نخواه�د ش�د. 

      
دربخش اول اشاره اي كوتاه به بررسي 
مقايسه اي قيمت توليد برق از انرژي 
فسيلي و بادي كرديد. اساساً با توجه به 
شرايط جغرافيايي و امكانات موجود و 
از نگاه اقتصادي دستاورد سرمايه گذار 

درانرژي بادي چيست؟ 
ما بررسي اي در انجمن انجام داده ايم كه نشان 
مي دهد توس��عه صنع��ت انرژي ب��ادي ۱۳ نوع 
منفعت در كشور دارد كه يكي از آنها آثار مثبت 

محيط زيستي است. 
توازن توس��عه منطقه اي به خصوص در ش��رق 
كش��ور كه منطقه اي باد خيز اس��ت، جلوگيري 
از مهاجرت، صادرات ب��رق، آثار مثبت اقتصادي 
و كاهش مصرف آب از جمله آثار ديگر آن است 
چون برخلاف تأمين برق از انرژي فسيلي انرژي 

بادي اصلًا نيازي به آب ندارد. 
به عنوان مثال منطقه شرق كشور توسعه نيافته تر 
از بقيه مناطق كشور اس��ت و اتفاقاً آن مناطق 
كريدور بادي است. اگر ما سرمايه گذاري كنيم 
منطق��ه را آب��اد و متحول مي كن��د، از منظري 
ديگر امنيت مناطق مرزي را نيز تأمين مي كند. 
اگر ما فقط س��الي ۳۰۰ مگاوات ظرفيت ايجاد 
كنيم، قادر خواهيم بود ب��ا اين ظرفيت نزديك 
به صددرصد تجهيزات م��ورد نياز نيروگاه هاي 

بادي را بسازيم، لذا به هيچ عنوان نمي توان ادعا 
كرد صنعت بادي گران است و اين موضوع ناشي 
از دو فرض غلط اس��ت يعني يا قصد جلوگيري 
از توس��عه انرژي بادي را دارند كه ناشي از تضاد 
منافع گروه هاي قدرت اس��ت و در بخش قبلي 
به آن پرداختيم يا در خوش��بينانه ترين حالت 
عدم اطلاع مس��ئولان از آورده هاي انرژي بادي 

در كشور است! 
ما مناطق باد خي��ز را داريم، تكنول��وژي اش را 
هم داريم، زيربنا ه��اي انتقال ان��رژي را هم در 
كشور داريم، نيروي انس��اني را هم داريم و همه 
چيز اين صنعت فراهم اس��ت و بايد به اين س��و 

حركت كنيم. 
اوض�اع قواني�ن در ح�وزه توس�عه 
انرژي هاي تجديدپذير چگونه است؟

من به عنوان آدم بي ط��رف معتقدم از نظر وضع 
قوانين حمايتي، مجلس شوراي اسلامي هر آنچه 
مي توانس��ته انجام داده و قواني��ن موجود كافي 
است هر چند دولتي ها سعي مي كنند تقصير را 
بر گردن قوه مقننه بيندازند، البته مشكلي كه در 
حوزه قوانين است اين است كه قوانين غير شفاف 
و قابل تفسير هستند.  به عنوان مثال براي توسعه 
برق روس��تايي و انرژي هاي تجديد پذير حدود 
هزارو۱۰۰ميليارد تومان تصويب شده اما از اين 
مبلغ تا لحظه مصاحبه ۳4ميلياردتومان تخصيص 
يافته اس��ت، چه كس��ي بقيه را گرفته؟ سازمان 

مديريت و برنامه ريزي كه كار مهم تري داشته!
برخي از كارشناسان اين كار را خيانت در امانت 
مي دانند ول��ي در هر صورت تصمي��م دولت در 
تشخيص تخصيص منابع و اولويت هايي است كه 

منابع را جابه جا مي كند. 
در حوزه اجرايي چه مش�كلاتي براي 

سرمايه گذاري وجود دارد ؟
 من به عنوان كس��ي كه در انجمن انرژي بادي با 
هشت كارگروه انجمن به دنبال توسعه اين صنعت 
هستم و به اتفاق هر هش��ت گروه كه در جلسات 
با دولتي ها برگزار مي كنن��د، حضور دارم، مدعي 
هستم بيش از نصف دولتي ها اصلًا از اين مصوبات 
و قوانين حمايت��ي خبرندارند. مثلًا در س��ازمان 
مديريت و برنامه ريزي مدي��ران كل بخش انرژي 
از خيلي چيزها خبر ندارند. متأسفانه هر كس كار 
خودرا مي كند و با اين ساختارها، توسعه انرژي هاي 

تجديدپذير چيزي شبيه معجزه است. 
از س��وي ديگ��ر همان ط��ور كه گفت��م قوانين 
حمايتي غير شفاف وقابل تفسير هستند و هنوز 

ديوان س��الاري ما پيش��رفت متناس��ب با زمان 
خود را ندارد و خيلي شبيه ديوان سالاري زمان 
فتحعلي ش��اه قاجار اس��ت. فقط يك مقداري 
صورت و تيپش را درس��ت كرديم. مدير دولتي 
هم همان ارباب است و س��رمايه گذاران داخلي 

و خارجي رعيت!
يعني قوانين به گونه اي براي مديران 
اس�تاني قاب�ل تفس�ير هس�تند كه 
با زيرك�ي رأي بر توق�ف كار را صادر 
مي كنند. اگ�ر اينگون�ه قوانين قابل 
تفس�ير نبود كه كسي جلوی مديران 

سر خم نمي كرد؟
يك مثال هم در تناقض قوانين بزنم كه س��ليقه 
مديران رابر توسعه صنايع مختلف از جمله انرژي 
بادي ارجح مي كندو تو خود حديث مفصل بخوان 

از اين مجمل! 
وقتي شما قصد راه اندازي يك مزرعه بادي داريد 
بايد حدود ۱۸ مجوز بگيريد كه يكي از اينها محيط 
زيستي اس��ت و در محضر يك تعهد مي دهيد كه 
۱۰درصد از زمين در اختيار را بايد درخت بكاريد) 
هر چند معتقدم صنايعي كه محيط زيست را آلوده 
مي كنند بايد اين دستور را انجام بدهند(. اما بعد از 
اداره محيط زيست به سازمان آب مراجعه مي كنيد 
و آنها هم شما را ارجاع به محضر مي دهند تا شما 
غير آب شرب، آب ديگري مصرف نكنيد! حالا شما 
و خوانندگانتان و مسئولان بگويند كه چگونه بايد 
به يك س��ازمان تضمين كاش��ت درخت بدهيد و 
به س��ازمان ديگري تعهد بدهيد ك��ه آب مصرف 
نكنيد ؟لذا با اين قوانين قابل تفسير و بعضاً متناقض 
نبايد انتظار ورود سرمايه گذاران داخلي و خارجي 
را داشته باشيد. من داد مي زنم كه از نظر اقتصادي 
اجراي آن بسيار جذاب است ولي چيزي در ادامه 
آن وجود دارد كه سياستگذاران ننوشته اند و آن اين 
است كه: هر كس جرئت دارد و مرد است بيايد جلو! 
كار به جايي رسيده كه چون اين جذابيت اقتصادي 
را ديده اند بين ۸ تا ۹هزار م��گاوات ظرفيت توليد 
به شكل كاغذي در دس��ت مردم است ولي كسي 
جرئت پاپيش گذاشتن ندارد و هيچ چيزي از آنها 
درنمي آيد. به عبارت بهتر به لحاظ اقتصادي روي 
كاغذ انگيزه اقتصادي براي سرمايه گذاري فراهم 

آورديم اما در مرحله اجرا؟!
پس س�اتبا در اينجا چه نقشي را ايفا 

مي كند ؟
ساتبا)سازمان انرژي هاي تجديدپذير و بهره وري 
انرژي برق( براي اين به وجود آمده كه به توسعه 

انرژي هاي تجديد پذير كم��ك كند اما در عمل 
درست بر عكس اين است و معتقدند خدا نكند 
اين ۹- ۸هزار مگاوات شروع به كار كنند. آنها به 
دنبال اين هس��تند كه چگونه چوب لاي چرخ 
س��رمايه گذاران بگذارند كه خداي ناكرده اين 

كاغذها نيروگاه نشود !
چگونه و چ�را نقش بازدارن�ده را ايفا 

مي كند ؟
براي ترس هاي بي مورد! ساتبا از هر متقاضی ای و 
بر اساس ظرفيت توليد مبلغي بايد بگيرد كه اگر 
اين مبلغ محقق شود حدود هزارو۱۰۰ ميليارد 
تومان اس��ت كه ۶۰۰ مگاوات نيروگاه را تأمين 
مي كند و نگرانی استقبال از توس��عه نيروگاه و 

ناتواني در تأمين منابع دارند. 
چرا باوجود اين مشكلات اقدام به اخذ 

مجوز ايجاد مزرعه بادي كرده اند ؟
 افرادي در س��اتبا هس��تند و از دوستان من هم 
هستند و قصد بي حرمتي به آنها را ندارم، اينجا 
بحث اهلي��ت مطرح مي ش��ود ك��ه اهليت نيز 
عبارتند از توان سرمايه گذاري، توان تخصيص 
و... كه متأسفانه تخصص تش��خيص اهليت در 
ساتبا كم رنگ است. انتظار اين است كه حداقل 
كساني كه بر مس��ند مي نشينند بايد تخصص و 
اختيارلازم را داشته باشند. اين وضعيت به مراتب 
در مناطق و اس��تان هاي ديگر مثل خواف بدتر 
است. كارشناسي كه در آنجا نشسته اصلًا چيزي 

را امضا نمي كند!
در ح�وزه س�رمايه گ�ذاری خارجي 
چطور؟آي�ا اين مش�كلات ب�ا وجود 
معاونتي در وزارت اقتصاد و تسهيلاتي 
كه براي سرمايه گذاران خارجي فراهم 

مي كنند حل نشده است ؟
در كش��ور ما مثل اينكه فقط قرار است حرف بزنيم 
به جاي اينكه كار انجام دهيم. در بيلبورهاي سطح 
تهران ديده ام كه سازمان جلب سرمايه گذاري هاي 
خارجي نوشته است كه هنر كرده و 2۸/۵ ميليارد 
دلار امكان جذب فراهم كرده است، طوري هم نوشته 
كه انگار اين مبلغ جذب ش��ده است. در حالي كه با 
اين سنگ اندازي ها در حوزه انرژي هاي تجديد پذير 
نزديك به صفر ريال در ايران جذب شده است. من با 
شركت هاي بزرگ خارجي ۱۰سال كار كرده ام. راه را 
ديوان سالاري ما بسته است نه تحريم! امروز راه براي 
جذب سرمايه هاي خارجي باز است ولي ما تمايلي 
به جذب آنها نداريم. پول خارجي وقتي مي آيد كه 

فضاي اقتصادي شفاف باشد. 
م��ن توت��ال را ب��راي س��رمايه گ��ذاري اولين 
۵۰مگاوات��ي و توس��عه دو ۵۰ مگاوات��ي ديگر 
س��رمايه گذاري ب��ه اي��ران آوردم ول��ي يكي از 
گير هاي اصلي اين اس��ت كه در ق��رارداد خريد 
تضميني نرخ تعديل ارزي از زمان بهره برداري 
محاسبه مي شود و كسي كه مي خواهد سرمايه 
گذاري كند مي گويد  با توجه به نرخ ارز و نوسانات 
آن نمي دانم چقدر مي توانم س��ود بب��رم. نكته 
بعدي ديگر اين اس��ت كه س��اتنا ف��رق دلال و 
توس��عه دهنده)developer( را نمي داند و تا 
زماني كه اين روش ها باش��د هيچ عقل سليمي 
حاضر به س��رمايه گذاري نيست و لطفاً اين قدر 
بر گردن تحريم ها و سنگ اندازي هاي خارجي 
نيندازيم. اگر ما اين مشكلات را رفع كنيم انگيزه 
اقتصادي زيادي وجود دارد زيرا در زمان حاضر 
نرخ بازگش��ت س��رمايه ۳۰ تا ۳۵ درصد و دوره 
برگشت بين ۳ تا ۳/۵ سال است. خريد تضميني 
2۰ ساله دارد و خارجي ها با اين نگاه اوليه حاضر 
هستند در منطقه با ريسك بالا سرمايه گذاري 
كنند اما دولتيون ما نشسته اند كه اين كار نشود. 

كاري شبيه بازار خودرو است !
پس با اين اوصاف چه بايد كرد ؟

 بهترين كار مملكت هم بايد به زور انجام شود و 
انجمن ما شروع به نامه نگاري به رئيس جمهور 
و مع��اون اول و تمامی لايه ه��اي اول مديريتي 

كرده ايم تا شايد مشكل حل شود.

در حال�ي كه ي�ك عض�و كنگ�ره در نامه اي 
خطاب به وزير خزانه داري امريكا خواس�تار 
ت�لاش واش�نگتن براي ق�رار گرفت�ن ايران 
در ليس�ت س�ياه FATF شده اس�ت، رتبه 
اعتباري ايران بر اس�اس اعلام رسمي كميته 
مسئول رتبه بندي ريسك كش�ورهاي دنيا 
در س�ازمان هم�كاري اقتص�ادي و توس�عه 
)OECD( از شش�م ب�ه پنجم ارتق�ا يافت. 
به گزارش »جوان« پس از حدود ۱۰ سال كه رتبه 
اعتباري يا ريسك كش��وري ايران در پايين ترين 
درجه ممكن و در رتبه هفتم قرار داشت، از دو سال 
قبل سازمان سرمايه گذاري و كمك هاي اقتصادي 
و فني اي��ران با هم��كاري وزارت ام��ور خارجه و 
صندوق ضمانت صادرات اقداماتي را براي مذاكره 
و بهبود رتب��ه اعتباري آغاز كردن��د كه در نهايت 
به رغم مخالفت مع��دودي از كش��ورهاي عضو، 
رتبه ايران در س��ال 2۰۱۷ از هفتم به ششم ارتقا 
يافت. انتظار مي رود با كاهش رتبه ريسك كشور 
هزينه های سرمايه گذاري و اخذ تسهيلات خارجي 
با هزينه هاي كمتري محقق ش��ود. كاهش رتبه 

ريسك ايران در كاهش هزينه هاي تأمين سرمايه از 
نظر مالي معمولاً تا حدود ۱۰درصد و از نظر جلب 
س��رمايه گذاران خارجي و بهبود اعتبار كشور در 

محافل مالي و بين المللي بسيار مؤثر است. 
بر اساس گزارش��ي كه روابط عمومي وزارت امور 
اقتصادي و دارايي منتشر كرده است از سال 2۰۱۷ 
مجدداً رايزني ها توسط س��ازمان سرمايه گذاري 
در وزارت امور اقتص��ادي و داراي��ي و با همكاري 
صندوق و به وي��ژه وزارت امور خارجه )س��فارت 
كش��ورمان در اتريش( از سرگرفته ش��د و پس از 
مذاكرات لازم و تش��ريح دستاوردهاي اقتصادي و 
به ويژه موفقيت هاي حاصل��ه در توافق هاي مالي 
با كشورهاي مختلف دنيا كه خود حاكي از كاهش 
ريس��ك هاي سياس��ي و اقتصادي كش��ور است، 
در نهايت س��ازمان همكاري اقتصادي و توس��عه 
)OECD( موضوع را مجدداً مورد بحث قرار داد 

و رتبه ايران به پنجم ارتقا يافت.  
پيش از اين بر اساس پيش بيني ها و همكاري هاي 
ايران قرار بود بهبود رتبه اعتباري در سال 2۰۱۶ 
محقق شود اما با يك سال تأخير اعلام شد. گفتني 

است درجه بندي رتبه  كشورها در سازمان همكاري 
اقتصادي و توسعه از يكم تا هفتم است و ايران در 
بهترين حال��ت در دهه ۸۰ به رتبه چهارم دس��ت 
يافته بود. بديهي اس��ت كه تصميمات اتخاذ شده 
در آن سازمان تحت تأثير عوامل سياسي و به ويژه 
فش��ار برخي قدرت هاي بزرگ نيز است اما با اين 
وجود س��ازمان مزبور رتبه ايران را بهبود بخشيد. 
اين در حالي اس��ت كه انتظار مي رود اين رتبه در 
آينده نزديك باز هم ارتقا يابد. گفتني است يكي 
از عوامل اثرگذار در موفقيت كش��ور براي جذب 
منابع خارجي، رتبه اعتباري كش��ور در مراودات 

بين المللي است. 
به گفته محمد خزاعي معاون وزير اقتصاد، اين رتبه 
در سازمان همكاري و توسعه اقتصادي در دوران 
دولت هشتم به رتبه چهار از هفت رسيده بود اما در 
زمان تحريم ها به عدد هفت رسيد و ايران در زمره 

پرريسك ترين كشورها قرار گرفت. 
   ايران رادر ليست سياه FATF بگذاريد 
در همين حال يك عضو ارشد كنگره، خواستار 
تلاش واشنگتن براي قرار گرفتن ايران در ليست 

سياه FATF شد. رئيس كميته روابط خارجي 
مجلس نماين��دگان امريكا از دولت اين كش��ور 
خواست كه براي اطمينان از باقي ماندن ايران در 
 )FATF( »ليست سياه »گروه ويژه اقدام مالي
تلاش كند. گروه ويژه اقدام مالي يك ليست سياه 
از كشورهايي كه مقررات مالي و پولشويي نگران 
كننده اي دارند منتشر مي كند. در ليست منتشر 
شده تا سال 2۰۱۵ كشورهاي ايران و كره شمالي 
به عنوان كش��ورهاي خطرناك شناخته مي شد 
اما بنا به تعهد تهران به اج��راي »برنامه اقدام«، 

اقدامات متقابل عليه ايران به تعليق درآمد. 
اين عضو ارش��د كنگره امري��كا در نامه خود به 
»اس��تيون منوچين« وزير خزان��ه داري امريكا، 
ضمن تكرار اتهام زني هاي بي اساس به ايران، اين 
كشور را به پولشويي و تأمين مالي تروريسم متهم 
كرد. در نامه آمده است: »اطمينان از باقي ماندن 
ايران به عنوان كشوري با ريسك بالا و عضو غير 
همكار و اعمال مجدد اقدامات متقابل عليه اين 
كش��ور، از منافع ملي امريكا و تماميت سيستم 

مالي بين المللي حمايت خواهد كرد.«

به رغم تداوم شيطنت هاي كنگره امريكا 
ايران از نظر ريسك سرمايه گذاري در جهان به رتبه 5 ارتقا يافت

   گزارش   2

 تأمين بدهي مؤسسات متخلف
با تحميل تورم 

س�اماندهي مؤسس�ات غيرمج�از از محل خ�ط اعتب�اري بانك 
مرك�زي در حال�ي در دس�تور كار اس�ت ك�ه كمت�ر از اث�ر آن 
بر رش�د پايه پول�ي و در نتيجه تورم ناش�ي از آن س�خن به ميان 
مي آي�د؛ كاري ك�ه برداش�ت از جيب مردم تعبير ش�ده اس�ت. 
به گزارش ايرنا، ساماندهي تعاوني غيرمجاز كه از ابتداي فعاليت دولت 
تدبير و اميد در دستور كار بانك مركزي قرار گرفته بود، در پاييز امسال 
با تعيين تكليف ۹۸ درصد س��پرده گذاران چهار مؤسسه باقيمانده به 
مرحله پاياني خود رسيد و اكنون كميته منتخب رئيسان قواي مجريه، 
مقننه و قضائيه به دنبال رفع مشكلات باقيمانده هستند. در اين رويه، 
به ازاي دارايي هاي شناخته شده تعاوني غيرمجاز، خط اعتباري از سوي 
بانك مركزي به بانك ها و مؤسسات اعتباري عامل تزريق مي شود تا بين 
سپرده گذاران تقسيم كنند. اين خط اعتباري چيزي جز همان وام دهي 
بانك مركزي به بانك ها و مؤسس��ات مالي اعتباري نيس��ت.  بر اساس 
جداول بانك مركزي در پايان آبان ماه ميزان بدهي بانك ها و مؤسسات 
مالي اعتباري به ۱۱۰4/۱هزارميليارد ريال رسيده است كه اين حجم 
بدهي در يك سال منتهي به آبان امس��ال ۹/4درصد و از ابتداي امسال 

۱۰/۸درصد رشد داشته است. 
بخش��ي از افزايش بدهي نظام بانكي به بانك مركزي ناش��ي از خطوط 
اعتباري اس��ت كه بانك مركزي ب��راي تعيين تكليف س��پرده گذاران 
مؤسس��ات غيرمجاز باقيمانده در اختيار بانك ها و مؤسس��ات اعتباري 
عامل گذاشته است. براساس گفته هاي فرش��اد حيدري معاون نظارتي 
بانك مركزي در موضوع مؤسس��ات مالي و اعتباري براي تعيين تكليف 
تعاوني هاي منحله از جمله ميزان، ثامن الحجج، فرشتگان، افضل توس، 
آرمان وحدت و البرز ايرانيان 2۱ه��زار و ۵۰۰ميليارد تومان پول تازه به 
اقتصاد تزريق ش��د و در اختيار بانك ها و مؤسس��ات اعتباري عامل قرار 
گرفت كه نمي توان از اثر تورمي آن چشم پوشي كرد. اين بدهي اثر خود را 
بر رشد پايه پولي مي گذارد. پايه پولي به نسبت ميان اسكناس عرضه شده 
توسط بانك مركزي و مجموع دارايي هاي اين بانك كه به عنوان پشتوانه 

اسكناس قابل قبول باشد گفته مي شود. 
به بيان ديگر پايه پولي منابعي اس��ت كه توسط بانك مركزي منتشر 
شده و در چرخه اقتصاد در اختيار بانك هاي تجاري قرار مي گيرد به 
گونه اي كه بانك ها مي توانند با اس��تفاده از اين منابع و از طريق خلق 
پول بانكي به گس��ترش حجم پ��ول بپردازند. اختص��اص 2۱/۵هزار 
ميليارد تومان براي س��اماندهي تعاوني ها حدود نصف مبلغي اس��ت 
كه مسكن مهر بر پايه پولي كشور اثر گذاشت. يك منبع آگاه در بانك 
مركزي كه خواست نامش ذكر نشود گفته: به طور حتم در شاخص هاي 

كلان اقتصادي به ويژه تورم اثر مستقيم دارد.

   معاون برنامه سازمان گسترش و نوسازي صنايع ايران از اضافه شدن 
ظرفيت 2۰هزار تني توليد كاغذ از كربنات كلسيم طي ۱۸ماه آينده بر 

اساس مصوبه هيئت وزيران خبر داد. 
   بانك آينده اعلام كرد كه در راستاي س��اماندهي مؤسسات مالي 
غيرمجاز موفق شده تا پايان دي ماه سال جاري تكليف بيش از ۹۹درصد 

سپرده گذاران تعاوني اعتبار افضل توس را مشخص كند. 
   بر اس��اس گزارش بانك مركزي، نرخ تورم در ۱2ماه منتهي به دي ماه 

۱۳۹۶ هم ۱۰درصد شد تا در دومين ماه پياپي تورم دورقمي ثبت شود. 
   صادرات نفت ايران به اروپا در ۱۱ماهه سال 2۰۱۷ با رشد حدود دو 

برابري نسبت به مدت مشابه سال قبل به ۹/۳ميليارد يورو رسيد. 
   كريستين لاگارد رئيس صندوق بين المللي پول اعلام كرد: اگر توليد 
بيت كوين به اين روال پيش رود، اتلاف انرژي به اندازه توليد سالانه برق 

در كشوري بزرگ مانند آرژانتين خواهد بود.


